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[Formanden] 
Forslag til folketingsbeslutning om indførel- 

se af sanktioner mod Israel og anerkendelse 
af PLO. 

(Beslutningsforslag nr. B 5). 

Arbejdsmarkedsudvalget har afgivet be- 
tænkning over: 

Forslag til lov om begrænsning af lønstig- 
ninger og om ændring af takt- og dyrtidsre- 
gulering m.v. (Lovforslag nr. L 10). 

Arbejdsmarkedsudvalget har endvidere 
afgivet betænkning over: 

Forslag til lov om ændring af lov om ar- 
bejdsformidling og arbejdsløshedsforsikring 
m.v. (Bortfald af reguleringer, nedsættelse af 
dækningsgrad, forhøjelse af bidrag m.v.). 
(Lovforslag nr. L 11). 

Eksemplarer er omdelt. 

Socialudvalget har afgivet betænkning 
over: 

Forslag til lov om begrænsning af løn un- 
der sygdom. (Lovforslag nr. L 5). 

Socialudvalget har endvidere afgivet be- 
tænkning over: 

Forslag til lov om ændring af lov om dag- 
penge ved sygdom eller fødsel. (Karensdag, 
forlængelse af arbejdsgiverperioden, nedsæt- 
telse af dækningsprocent og maksimumsbe- 
løb, varighedsbegrænsning m.v.). (Lovforslag 
nr. L 4). 

Eksemplarer er omdelt. 

Skriftlig fremsættelse af orslag: 

Socialministeren (Palle Simonsen): 
Jeg skal herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om social 

bistand. (Ændringer af  reglerne om kontant- 
hjælp, betaling for børns ophold i daginstituti- 
oner, indførelse af forsøgsordninger samt æn- 
drede reguleringsbestemmelser). 

(Lovforslag nr. L 33). 
Som led i firkløverregeringens program 

for genopretning af dansk økonomi foreslås 
forskellige ændringer i bistandsloven, idet 
regeringen ved udformningen heraf har lagt 
vægt på, at de svageste grupper. berøres 
mindst muligt. 

Jeg har fundet det nødvendigt at begrænse 
omfanget og varigheden af den hjælp, der 
kan ydes som forbigående kontanthjælp, dels 

for at begrænse de offentlige udgifter, dels 
med henblik på at undgå en forvridning af 
kontanthjælpssystemet i forhold til almindeli- 
ge arbejdsindtægter. 

Regeringen har således fundet det uhel- 
digt, at kontanthjælpsmodtagere får gunstige- 
re dækning for prisstigninger end lønmodta- 
gere som følge af, at en bestanddel af kon- 
tanthjælpen reguleres i takt med folkepensio- 
nen. 

Kontanthjælpen kan således ydes til dæk- 
ning af faste udgifter, selv om prisstigninger 
på disse i forvejen har bevirket, at beløbet til 
underhold er steget i kraft af den almindelige 
regulering. 

Til imødegåelse heraf foreslår regeringen, 
at beløbet til det rene underhold -  dvs. navn- 
lig til kost og beklædning -  sænkes, samtidig 
med at reguleringsmekanismen ændres ved, 
at forbindelsen til de sociale pensioner af- 
skæres, og således at reguleringen indtil 1. 
april 1985 sker inden for rammerne af den 4 
pct.s regulering, som foreslås indført på an- 
dre områder for perioden 1983-85. 

Regeringen har fundet det uhensigtsmæs- 
sigt, at der ikke er tidsmæssige grænser for 
varigheden af den forbigående kontanthjælp, 
idet modtageren derved i visse tilfælde kan 
fastholdes i en passiv tilstand. Det foreslås 
derfor, at forbigående kontanthjælp som ho- 
vedregel højst kan ydes i en sammenhængen- 
de periode på 9 måneder, således at modta- 
geren får en tilskyndelse til at gøre en for- 
stærket indsats for at kunne klare sig selv i 
stedet for at overgå til den lavere varige 
hjælp. Dermed være ikke sagt, at en ansøger 
altid har »ret« til at få forbigående hjælp i 9 
måneder. Hvis det allerede ved ansøgningen 
eller senere må anses for godtgjort, at den 
pågældende ikke vil kunne hjælpes til at kla- 
re sig for egne midler, men vedvarende vil 
have behov for hjælp, skal den pågældende -  
som det hidtil har været reglen -  have varig 
hjælp. 

Socialministeriet vil i øvrigt i et cirkulære 
henstille til kommunerne at anlægge et mere 
restriktivt skøn over rimeligheden af en ansø- 
gers udgifter, således at der ved vurderingen 
heraf tages hensyn til, hvilke udgifter perso- 
ner med almindelige lønindtægter har mulig- 
hed for at afholde. 

Socialministeriet vil samtidig undersøge 
mulighederne for at forenkle cirkulæret om 
kontanthjælp i overensstemmelse med rege- 
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ringens almindelige bestræbelser på at for- 
enkle de generelle forskrifter fra de centrale 
myndigheder. 

For at undgå en for brat overgang for de 
personer, for hvem de ændrede regler bety- 
der nedgang i hjælpen, foreslås en over- 
gangsordning, hvorefter det sociale udvalg 
gradvis skal nedtrappe beløbene over en 3 
måneders periode. 

Regeringen er klar over, at der gennem 
længere tid -  navnlig fra de kommunale or- 
ganisationer -  har været ytret ønske om at 
lade skønsprincippet i bistandsloven afløse 
af et system med mere faste ydelser. Da der 
imidlertid bliver tale om en gennemgribende 
ændring i forhold til både brugerne af det 
sociale system og socialforvaltningerne, fore- 
slår regeringen, at der foreløbig skabes hjem- 
mel for, at socialministeren kan give tilladel- 
se til, at kontanthjælp efter § 37 i en forsøgs- 
periode udbetales efter regler, der afviger fra 
de gældende. 

Det andet hovedområde af bistandsloven, 
som foreslås ændret, er daginstitutionsområ- 
det. 

Med forslagene her er tilstræbt en balance 
mellem på den ene side børnenes og foræl- 
drenes behov og forventninger og på den 
anden side de ressourcer, der på det offentli- 
ges side kan forsvares anvendt på området. 

Det er derfor regeringen magtpåliggende, 
at der kan findes frem til former, som kan 
dæmpe omkostningsniveauet på daginstitu- 
tionsområdet både for forældrene og for det 
offentlige. 

Det vil vi tilstræbe dels gennem det fore- 
liggende forslag, dels administrativt gennem 
henstillinger i cirkulærer m.v. om en bedre 
udnyttelse af de eksisterende ressourcer. 

Det er derfor et væsentligt punkt i lovfor- 
slaget, at der søges skabt lovhjemmel for, at 
kommunerne også på dagpasnings- og insti- 
tutionsområdet af socialministeren kan få 
tilladelse til at etablere forsøgsordninger. 

Kommunerne kan på denne måde afprøve 
alternative og mere utraditionelle og fleksible 
foranstaltninger, som afviger fra de gældende 
lovregler på disse områder. 

På denne måde bliver der større spillerum 
for det lokale og private initiativ. 

Regeringen har samtidig fundet det nød- 
vendigt som en omkostningsdæmpende for- 
anstaltning for det offentlige at afskaffe 
kommunernes adgang til at yde særlige kom- 

munale tilskud til nedbringelse af forældre- 
betalingen. For at dette ikke skal få for vold- 
somme øjeblikkelige konsekvenser for foræl- 
drene i de kommuner, som har ydet tilskud, 
er der fastsat en overgangsordning for afvik- 
lingen af tilskuddene frem til l. januar 1985. 

Dette forslag må ses i nøje sammenhæng 
med det forhold, at regeringen i en ny beta- 
lingsbekendtgørelse agter at forhøje friplads- 
grænserne gradvis i den tilsvarende periode 
fra I. januar 1983 til l. januar 1985 for at 
lette vilkårene for de økonomisk vanskeligst 
stillede børnefamilier. Samtidig foreslås der 
en lovændring, hvorved de såkaldte »social- 
pædagogiske fripladser« afskaffes, og de be- 
sparelser, som opnås herved, vil også blive 
anvendt til at forbedre fripladsgrænserne 
med, således at disse midler generelt kommer 
de økonomisk vanskeligst stillede forældre til 
gode. 

I denne forbindelse vil jeg gerne under- 
strege, at der fortsat eksisterer mulighed for 
at afholde udgifterne til daginstitutionsop- 
hold efter de særlige bestemmelser i bistands- 
lovens §§ 40, stk. 2, og 46, stk. 2, når det dre- 
jer sig om børn med særlig alvorlige proble- 
mer og forældrene ikke har midler til at af- 
holde udgiften. 

Endelig foreslås det, at forældrebetalingen 
for børn i skolealderen bringes på linje med 
betalingen for børn under skolealderen, såle- 
des at forældrebetalingsandelen forhøjes fra 
25 pct. til 35 pct. Baggrunden herfor er, at 
der ikke synes at være vægtige grunde til 
denne forskel. Det kan i denne forbindelse 
nævnes, at der efter de gældende regler kan 
fastsættes en lavere betaling for ophold i 
klubber, og at denne adgang bevares. 

Til slut vil jeg nævne, at man ved udarbej- 
delsen af de administrative forskrifter, som 
udsendes i tilknytning til lovændringerne på 
institutionsområdet, er opmærksom på det 
igangværende arbejde om regelsanering. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg anbefale lov- 
forslaget til folketingets hurtige og velvillige 
behandling. 

Steen Folke (VS): 

Som ordfører for forslagsstillerne tillader 
jeg mig herved på venstresocialisternes og 
socialistisk folkepartis vegne at fremsætte: 


